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Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Szanowna Pani Minister!
Kszta³t szkolnictwa wy¿szego w ka¿dym kraju, w tym i w Polsce, jest uzale¿niony w ogromnej mierze

od studentów, którzy podejmuj¹ naukê w wybranych przez siebie placówkach po napisaniu egzaminu
dojrza³oœci. Wielu z nich decyduje siê dzisiaj na studia miêdzywydzia³owe czy te¿ na studiowanie na
drugim, zupe³nie innym kierunku, a¿eby w przysz³oœci byæ bardziej interesuj¹cym, atrakcyjnym i kon-
kurencyjnym na rynku pracy. Ten perspektywiczny sposób myœlenia na pewno jest uzasadniony i s³u-
szny, ale wymaga wiele wysi³ku, samozaparcia oraz nak³adu odpowiednich œrodków finansowych. Tu
pojawia siê doœæ powa¿ny problem, poniewa¿ Ÿród³a finansowania studentów z ubo¿szych rodzin czy te¿
rodzin wielodzietnych mog¹ byæ w du¿ym stopniu ograniczone.

Jednak¿e nie stypendia socjalne czy te¿ wszelkiego rodzaju zapomogi s¹ przedmiotem mojego zainte-
resowania, jest nim kwestia stypendiów naukowych przyznawanych za wybitne b¹dŸ ponadprzeciêtne
wyniki w nauce lub osi¹gniêcia. Jako ¿e odpowiednie motywowanie studentów mo¿e prze³o¿yæ siê na
podniesienie poziomu nauczania akademickiego poprzez wprowadzenie wiêkszej konkurencji czy te¿
zabiegania o najlepsze stopnie, chcia³bym zapytaæ o wielkoœæ œrodków finansowych przeznaczonych
z bud¿etu pañstwa na tego typu stypendia naukowe. Jak ministerstwo edukacji zapatruje siê na przy-
sz³e rozwi¹zania w tej kwestii?

Kolejna sprawa dotyczy m³odych Polaków pos³uguj¹cych siê œwietnie jêzykami obcymi, którzy opu-
szczaj¹ nasz kraj w celu odbywania edukacji za granic¹. W tej chwili nawet te kraje, które pobieraj¹
op³aty za naukê na uniwersytetach pañstwowych, s¹ atrakcyjne z powodu korzystnych tak zwanych
kredytów studenckich, które s¹ bardzo przystêpnie oprocentowane i czêsto sp³aca siê je dopiero po
spe³nieniu dwóch warunków, to jest pe³nym ukoñczeniu edukacji i osi¹gniêciu pewnego pu³apu finan-
sowego czy poziomu zarobków w skali roku. St¹d coraz wiêcej m³odych Polaków z obecnego ju¿ ni¿u de-
mograficznego, z roczników od 1992 do 1995, decyduje siê na wyjazd ze wzglêdu na wiêksze
prawdopodobieñstwo podjêcia dobrej pracy – co wa¿ne, w zawodzie (!) – tu¿ po ukoñczeniu edukacji
w wybranej placówce.

Nasuwa mi siê nastêpuj¹ce pytanie. Jak ministerstwo zamierza zachêcaæ m³odych do pozostania
w kraju? Co jest im w stanie zaoferowaæ? Dlaczego powinno siê wybraæ studia w Polsce, a nie na przy-
k³ad w Wielkiej Brytanii czy w Niemczech?

Z wyrazami szacunku
Piotr Zientarski




